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AKO SME BOJOVALI
Koncom Augusta 1944 prezident Slovenského štátu Dr. 

Jozef Tiso požiadal Adolfa Hitlera o priateľskú pomoc, 
aby vyslal jednotky nacistickej armády na zjednanie po
riadku na Slovensku. Nacistický vojenský zákrok mal 
vyčistiť Slovensko od slovenských i ruských partizánov 
a zjednať poriadok aj v slovenskej armáde, pre nacistov 
nespoľahlivej. Ani Dr. Tiso ani nacisti netušili, aký rozhor
čený odpor tento zákrok vyvolá nie len v slovenskej ar
máde, ale aj u prevážnej väčšiny slovenského národa. Je 
pravdou, že hnutie odporu proti nacizmu — nemeckému 
i slovenskému — existovalo na Slovensku už od samého 
začiatku Slov, štátu. Zprvu boly to len menšie skupiny, 
ktorých činnosť spočívala v podávaní zpráv Českoslov. 
vláde v Londýne, pomoc utečencom z Öiech a ich v pre
prave cez Maďarsko do Jugoslávie a pod. Od konca 1943 
a začiatkom 1944 však došlo ku sjednoteniu skupín pod
zemnej činnosti a k prípravám na organizované a jednotné 
vojenské povstanie. Toto malo byť uskutočnené po do
rozumení s čs. vládou a koordinované s vojenskými ope
ráciami červenej armády. Stupňovaná partizánska činnosť, 
riadená hlavným štábom partizánov v Kyjeve viedla Dr. 
Tisu ku shora uvedenému zákroku. Nemecký zásah prinútil 
veliteľa voj. podzemných síl na Slovensku pplk. Goliana, 
že nariadil všetkým posádkam, zapojeným do povstania, 
postaviť sa Nemcom na odpor. Stalo sa tak v dobe, pre 
tento ozbrojený odpor nevhodnej. Spvietské vojska boly ešte 
u Varšavy a na Sanu a to v pomernom kľude, takže Nemci 
mohli vrhnúť z vlastných záloh značné sily proti sloven
ským povstalcom, ktorí neboli ešte ďaleko hotoví so svojimi 
prípravami na ozbrojené povstanie a ani západný spojenci 
nemali v dobe vyhlásenia povstania nič pripraveného na 
jeho účinnú podporu a pomoc. Mnohí z dôstojníkov, zasvä
tených do príprav povstania, boli prekvapení nečakaným 
nemeckým zákrokom a predčasným vyhlásením odporu. 
Z týchto dôvodov dochádzalo na samom začiatku povsta
nia v mnohých posádkach k nedorozumeniam, bezradnosti 
ba aj k chaosu. Povstalecké vedenie za niekoľko dní však 
situáciu zvládlo a podarilo sa mu nemecký postup zastaviť. 
V priebehu týchto ústupových bojov povstalecká armáda 
utrpela značné ztráty hlavne na ťažkej výzbroji, ktorých 
nedostatok sa prejavoval potom po celú dobu odporu. Spo
jenecká pomoc nedošla. Soviet! povstaniu nežičili a západní 
spojenci bez súhlasu Sovietov nesmeli pristávať na oslo
bodenom území Slovenska. Koncom októbra 1944, pod tla
kom nemeckej prevahy zbraní a mužstva, povstalecká ar
máda sa začala sťahovať do užšieho a užšieho priestoru 
okolo Banskej Bystrice a 28. októbra vytlačená, ale nepo
ražená opustila Banskú Bystricu a prešla do hôr, od
kiaľ v menších jednotkách viedla svoj rozhorčený boj o 
slobodu až do oslobodenia.

O týchto rozhorčených bojoch proti nemeckej presile po
dáva obraz veliteľ VI. taktickej skupiny (jeden z úsekov 
obrany) vo svojom deníku, výňatky z ktorého uvádzame 
v pôvodnom znení.

"Dňa 4. 9. 1944 o 14. hod. som bol predvolaný k pplk. 
Golianovi, kde som dostal rozkaz odísť do Lipt. Sv. Miku

láša a prevziať velenie 4. peš. pluku od pplk. Nosčaka. 
Dostal som sa cez Čertovicu až k Vyš. Boce, kde mi kpt. 
M. Kučera oznámil, že Král. Lehota je obsadená Nemcami. 
Vrátil som sa do B. Bystrice a cez Šturec do Lipt. Osady, 
kde som 5. sept, asi o 6 hodine ráno stretol pplk. Nosčaka, 
ktorý mi oznámil, že musel opustiť pred Nemcami Lipt. 
Sv. Mikuláš. O stave pluku skoro nič nevedel. Dňa 6. sept, 
som sa vypravil do Ružomberka, asi 5 km pred Ružomber
kom som stretol mjr. del. Veselá, veliteľa posádky Ružom
berok, ktorý mi hlásil, že mu Nemci rozbili delostrel. ba
terie a on sám že ide do B. Bystrice. Vyzval som ho, aby 
išel so mnou, sobral som npor. Michaloviča a niekoľko 
vojakov, ako aj jednu pešiu čatu so 4mi. LG pod vedením 
ppor. Hajma. Zaviedol som všetkých na severný okraj Bie
leho Potoka, ukázal som im kde sa majú zakopať a ne
pustiť Nemcov za žiadnu cenu na Lipt. Osadu, kým prive
diem zálohy, strelivo a stravu. Mjr. Veselá som poveril 
dozorom, pozdejšie som ho poveril velením delostrelectva. 
Šiel som potom za skupinou technických letcov v sile 10 
dôstojníkov, 5 rtm. a 220 mužstva. Priviedol som ich do 
priestoru zastávky Biely Potok pod vedením kpt. Kunica, 
a Šumichrasta, ukázal som im priestor, ktorý majú ob
sadiť a prehradiť od kóty Ostro — zastávka Biely Potok — 
severné svahy kóty 857, a nedovoliť postup Nemcov na 
Lipt. Osadu. Asi v 10. hod. přišly od Ružomberka dve 
del. baterie pod velením kpt. del. Micušíka, ktoré podľa reči 
mjr. Veselá Nemci rozbili. Ukázal som im, kde majú za
ujať palebné postavenie a pripraviť paľbu na kotu Ostro.

Predpoludním 6. sept, prišiel do úseku k Bielemu Po
toku vtedajší veliteľ 1. čs. armády na Slovensku pplk. 
gšt. Golian v doprovode pplk. vet. Dr. Ferjenčika. Ja som 
sa veliteľovi Golianovi hlásil a vysvětloval som mu situá
ciu, v tom Nemci zaútočili od Ružomberka na nákladných 
autách za podpory delostreleckej paľby a paľby veľko- 
rážnych guľometov na Biely Potok. Keď prvé nemecké 
auto v plnej rýchlosti vniklo do obce Biely Potok, pplk. 
Dr. Ferjenčík na vzdialenosť 30 metrov vystrelil dávku 
zo samopalu, usmrtil šoféra a spolujazdca, auto sa zasta
vilo, pplk. Golian strelil dávku zo samopalu do Nemcov v 
aute a kým sa títo stačili pripraviť k odporu, boli obkole
sení a odzbrojení ochrannou Čatou Goliana. Pri srážke ne
chali Nemci 4 mŕtvych, 3 ranených, niekoľko zdravých za
jatcov a tri nákladné autá, zadné nákladné autá sa rých
le vrátily smerom na Ružomberok. Po tejto srážke pplk. 
Golian zavolal plk. Bodického, zbavil ho velenia VVO-2, 
vzal ho do B. Bystrice a mňa určil na jeho miesto ako ve
liteľa 2. div. oblasti, pozdejšie 6. taktickej skupiny.

Popoludní 6. sept. Nemci znova zaútočili údolím rieky 
Revúce od Ružomberka na Biely Potok Za podpory delo
strelectva, použitím obrnených vozov a pechoty, ale včas
ným zákrokom nášho delostrelectva a pechoty pokus ne
priateľa opäť stroskotal a v noci odtiahol poškodené obr
nené vozidlá. Tieto úspechy veľmi dobre zapůsobily na 
morálku gážistov aj mužstva a vzbudily sebadôveru.

Po odražení nepriateľských útokov, šiel som do Lipt. 
Osady, kde bolo veliteľstvo skupiny s náčelníkom štábu
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kpt. gšt. Strakom. Reorganizoval som štáb skupiny, určil 
som posádkového veliteľa s úlohou jednotlivých i celé sku
piny vojakov ustupujúcich cez hory od východu zachy
tiť a zaradiť, viesť ich evidenciu a precvičiť záložníkov 
z okolitých dedín, hlavne guľometníkov a minometníkov, 
ktorých bol nedostatok. Zásluhou usilovného npr. Kostol
ného sa výcvik urýchlil a nedostatky sa rýchle nahradily 
predovšetkým u jednotiek prvého sledu.

Dňa 10. septembra mala 6 skupina 3 pešie prápory o 
troch rotách po troch čatách, čaty ťažkých guľometov, 
čaty mínometov a čaty PTP, dalej letecký prápor o dvoch 
rotách, 2 delostrel. baterie, batériu protileteckú spojo
vaciu rotu, ženijnú rotu, štábnu rotu a poľnú nemocnicu v 
Korytnici. Zbrojný materiál bol rýchle doplnený zásluhou 
mjr. gšt. Cypricha zo zásob armády. Peš. prápory dostaly 
čísla 51, 52, 53, 54. Veliteľmi práporov boli kpt. Navrátil, 
kpt. Mravec, kpt. Margitán, kpt. Popovič a kpt. Kunic. 
Veliteľmi del. baterií boli kpt. Micušík a kpt. Kosorinský, 
vel. žen. roty kpt. Chladný, vel. spoj, roty kpt. Brziak, 
veliteľ baterie PL npr. Virdzek.

Skupina mala pridelený úsek obrany od údolia Lubčian- 
ka, južne Nem. Lubče až po Ľubochniansku dolinu cez 
Železné, Salatin, trig, 1631, Veľký Brankov, kóta 1128, 
Ostro, trig. 1092, Brdo, kóta 1211, Šiprún, trig. 1463, Smre- 
kovica, kóta 1488, Perušín, kota 1281. Po obhliadke terénu 
rozdelil som úsek skupiny na tri obranné úseky práporov, 
pod velením príslušných veliteľov s ťažiskom obrany 
Ostrô 1062, Biely Potok, obec Vlkolinec. Trig. Ostrô bol 
obsadzovaný postupne podľa možnosti. Po doplnení jedno
tiek bola na trig. Ostrô jedna pešia rota, 4 ťažké guľo
mety a 4 mínomety a del. pozorovatelňa. 51 a 52 prápor 
sa striedal na hlavnom obrannom postavení Ostrô-Biely, Po
tok- Vlkolinec, 53 prápor mal obsadenú Smrekovicu s jed
nou rotou v Lubochň. doline, 54. prápor obsadil východný 
úsek skupiny, prehradil Lúdrovskú dolinu, pripravil ob
ranu pravého krídla 6. skupiny a hliadkoval na prístupoch 
z považskej doliny. Ženijná rota vybudovala protitankové 
prekážky a mínové polia. Spoj, rota dokázala udržať spoj, 
sieť úseku až do konca obrany.

12. sept. Nemci zahájili mocný tlak od Ružomberka na 
Ľubochňu, kde hrdinsky padol kpt. Gonda. Po dobytí Ľu
bochne tiahli Nemci troma prúdmi, jeden na Kraľovany, 
druhý cez Fatru na Krpeľany a tretí údolím Ľubochnian
skej doliny, bol však jednotkami 6 skupiny asi 1 km. južne 
od Ľubochne zastavený a držaný v šachu až do 25. októb- 
ra, keď celá skupina začala všeobecný ústupový boj.

Prvý veľký útok na Biely Potok i na Ostrô začali Nemci 
15. 9. po silnej delostrel. príprave, sústredenej hlavne na 
Ostrô, kde bola del. pozorovatelňa 6 skupiny za pomoci 
ktorej mohla účinne ostreľovať nádražie v Ružomberku, 
ako aj železničnú trať a hradskú a celý úsek a priestor od 
Liskovej až po Rybárpole a severne Likávky. Boj trval 
celý deň. Rota kpt. Hanu za podpory del. baterie kpt. Mi- 
cušíka odrazila 9 útokov nepriateľa za krvavých strát 
a Ostrô udržala. V údolí Biel. Potoka rota kpt. Kleskena 
tiež po tuhom boji nepriateľa odrazila. 20. sept. 1944 ame
rická a anglická voj. misia navštívila úsek a veľmi po
chvalne sa vyslovila o obrane a organizácii obrany úseku.

V dobe od 18. sept, do 24. októbra 1944 nepriateľ pod
nikol celkom 14 útokov na kótu Ostrô a Biely Potok i za 
podpory letectva a obrnených vozidiel, ale vždy so znač

nými stratami bol odrazený. Dochádzalo zavše i k boju 
muža proti mužovi bodákmi a pažbami, obránci i útočníci 
sa zo zúrivosti navzájom hrýzli zubami (to mi ukazovali 
zajatí SS-mani).

Od 20. septembra do 24. októbra okrem uvedených úto
kov na Ostrô zaútočil nepriateľ 5 kráť na Sidorovo, kóta 
1102 a na obec Vlkolinec, 4 kráť na kótu Brdo 1211, 6 kráť 
na Ľubochniansku dolinu a 2 kráť na Lubčiansku dolinu 
od Nem. Ľubče. Dňa 21. sept, sa nepriateľ zmocnil kóty 
Sidorovo z troch prístupných strán od severu a nemohol 
byť odrazený, lebo z južnej strany je kóta neprístupná. 
Do Vlkolinca sa mu tiež podarilo vniknúť, ale protiútokom 
našich jednotiek bol vytlačený a Vlkolinec bol udržaný 
až do 24. októbra. V Ľubochnianskej doline bol nepriateľ 
v tvrdých bojoch vždy odrazený za podpory priamej paľby 
10cm kanóna. Na Lubčiansku dolinu zaútočil jednou rotou 
pechoty za podpory tankov, ale pre ťažký terén sa tanky 
vrátily a pechota bola odrazená.

Keď Nemci nemohli preraziť motorizovanými a pešími 
jednotkami naše obranné postavenie, bola SS divízia vy
menená horskou pechotou a trestaneckými jednotkami S S, 
ktorí prišli od Varšavy.

Koncom septembra veliteľstvo našej armády mi ozná
milo, že nepriateľ sústreďuje väčšie sily horskej pechoty 
v Dolnom Turci, pravdepodobne chce ma zaskočiť od 
chrbta. Preto som hneď poslal pešiu rotu pod velením npr. 
Jurkoviča s úlohou postúpiť až na trig. 1533 Ploská a 
znemožniť postup nepriateľa a nadviazať styk s parti
zánmi jestli tam budú a chrániť náhradný prápor vo Stred
nej Revúcej, kde bol práve výcvik nováčkov.

Najťažšie útoky Nemcov sa odohraly 15. sept, a 4, 7, 
8, 14 a 24 októbra, keď nepriateľ podporoval svoje útoky 
nie len delostrel. a mínometnou paľbou, ale aj pencierový- 
mi vozidlami a letectvom. Boje trvaly od rána až do noci 
a dochádzalo k veľmi rozhorčeným bojom muža proti mu
žovi so značnými stratami na obidvoch stranách, ale bez 
úspechu nepriateľa. 18. októbra ráno zaútočil nepriteľ prá
porom SS na našu rotu na kóte Ostrô za podpory 12 bom- 
bardov. a 6 stíhacích lietadiel. O 11 hod. sa Nemci zmocnili 
vrcholu kóty Ostrô, ale do 14 hodín poobede protiútokom 
našich jednotiek — hlavne roty npr. Benického — bol ne
priateľ zatlačený z Ostrô a naše jednotky obsadily ich 
pôvodné postavenia.

Dňa 22. októbra zahájil nepriateľ útok na celom úseku 
6 skupiny od Ľubochnianskej až po Lubčiansku dolinu 
trestaneckou divíziou 11 v sile 12 až 16 práporov (podľa 
výpovede zajatcov), ktorá predtým dobíjala Varšavu ä plu
kom horskej pechoty. Hlavný nápor bol nasadený 24. ok
tóbra za podpory delostrelectva, bombardovac. lietadlami 
a to dvoma prápormi na kótu Ostrô, jeden prápor údolím 
Revúci cez Biely Potok a jedným práporom na Vlkolinec 
a Smrekovicu. Boj trval celý deň a len preniknutím jed
ného práporu od Lúdrovej do tyla roty npr. Benického k 
večeru sa nepriateľ zmocnil kóty Ostrô. Naše záložné jed
notky obsadily pripravené obranné postavenie druhého sle
du na čiare Veľký Brankov, cez Bukovinu na Šiprún, 
lebo po páde Ostrô museli sme ustúpiť i z Bieleho Potoka 
ä Vlkolinca v nedostatku potrebných záloh. Z obkľúčenej 
roty npr. Benického sa polovica 70 mužov prebilo zpať 
do údolia Revúcej a priviedli 76 S S zajatcov, ktorých som 
osobne prevzal od npr. Štítného. Zajatci mi tvrdili, že ich
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9 a 12 rota bola úplne zničená. Jeden z týchto zajatcov 
(francúzsky SS man) mi povedal, že je už dva roky na 
fronte, že prešiel skoro všetky fronty, ale s takým zúrivým 
odporom sa ešte nestretol. Kóta Ostrô bola symbolom 6 
skupiny.

Dňa 24. októbra nepriateľ v sile 3 horských práporov 
postupoval aj z Turca cez Belanskú a Nepálskú dolinu na 
Trig. Ploská a v nočnom boji obsadil Ploskú. Naše slabé 
jednotky ustúpily a nepriateľ prenikol až do údolia Revú
cej a prerušil cestné spojenie s Ban. Bystricou s čím zne
možnil zásobovanie a ohrozil tyl celej skupiny.

52. prápor pod velením kpt. Margitána do svitania 25. 
októbra obsadil I záchytné obranné postavenie v priestore 
Bukovina, údolie Revúcej po V. Brankov a prevzal obranu 
po 51 prápore, ktorý sa pod vedením kpt. Navrátila do 
rána 25 okt. stiahol vyčerpaný neustálym bojom a značne 
zoslabený do II záchytného pásma severne od Lipt. Osady, 
dal sa narýchlo do poriadku a zaujal tamojšie obranné 
postavenie. 53 prápor bránil obranné postavenie pod ve
lením kpt. Popoviča na Smrekovici a údolie Ľubochnianskej 
doliny do 25 okt. kedy nepriateľ obsadil jedinú cestu z 
Podsuchej na Smrekovicu, načo sa zbytok práporu stiahol 
aj z Ľubochnianskej doliny — bez ťažkých zbraní — a 
prebíjal sa do údolia Nižnej a Strednej Revúcej, kde sa 
27 zrazil s Nemcami. 54 prápor letcov mal prehradený južný 
okraj Ľudrovianskej doliny a pripravil obranu pravého 
krídla, ktorú mal zaujatú do 28. októbra, kedy bol, podľa 
rozkazu veliteľa 1. čs. armády, rozpustený a mal ako os
tatné jednotky armády prejsť na partizánsky spôsob boja.

Dňa 25. okt. bol nepriateľ zastavený našimi jednotkami 
v údolí Revúci na čiare Niž. Matejkov-Brankov a podnikal 
len menšie výpady. Dňa 26. okt. však zvýšil svoj nápor jak 
údolím Revúcej tak aj po hrebeňoch od Bránková na Čer
venú Maguru, bol však znova zastavený našimi jednotka
mi asi 3 km severne Lipt. Osada-Zeleznô. Naše delostrel. 
baterie boly v palebnom postavení asi 3 km južne Lipt. Osa
dy. Vlastné jednotky boly všeobecne, po dlho trvajúcich 
bojoch bez vystriedania unavené a zoslabené. Zbytok 52 
práporu pod velením kpt. Margitána pripravoval obranu 
na kóte 938 (na Jamách) a na kóte 894 Váhanka.

K večeru 26. okt. veliteľstvo armády mi nariadilo, aby 
6 skup, ustúpila ľavým krídlom na čiaru Červená Magura 
—■ kóta 1050 (Homolka) — kóta 894 Váhanka-trig.1249- 
Končitý a kóta 1403 a na tejto čiare, aby zaujala obranu. 
Dňa 27 okt. ráno nepriateľ nasadil všeobecný útok na Lipt. 
Osadu. Podľa výpovedí zajatcov Nemci dostali rozkaz do
byť Lipt. Osadu ešte dopoludnia, za každú cenu. O 10 
hodine Nemci nasadili do bojov celú eskadru bombardova
cích lietadiel. V dôsledku tohto útoku som so presťahoval 
z Lipt. Osady s celým veliteľstvom 6. skup, do Korytnice. 
Večer mi hlásil kpt. Navrátil, že o 16 hodine Nemci obsadili 
Lipt. Osadu od severu aj od Niž. Revúcej a že zbytok jeho 
práporu ustúpil na trig. Končitý. Súčasne mi hlásil kpt. 
Margitán, že zbytok jeho práporu je na kóte 894-Váhanka, 
zdecimovaný a vyčerpaný. Tiež kpt. Popovič mi hlásil, že 
zbytok jeho práporu sa prebil cez nemecké jednotky až do 
Nižnej Revúcej a ustúpil do hôr. Po týchto ústupoch una
vené a zdecimované zbytky jednotiek 6 skupiny zaujaly 
obranné postavenie na čiare trig. 1249-Končitý-kóta 894- 
Váhanka-Lipt. Lužná až po trig. 1344-Červená Magura. 
V noci 28. okt. hlásili sa u mňa všetci velitela práporov, kto
rým som po zprávě, že veliteľstvo armády ustúpilo do hôr, 
poďakoval a tlmočil rozkaz velteľa pokračovať v boji v 
menších skupinách z hôr. Tým sa skončil boj 6 skupiny. 
O 10 hodine som odišiel tiež, ako posledný, so skupinou 
svojho štábu na Donovaly a do hôr.

Početný stav 6. takt, skupiny do 23. okt. kedy skupina 
začala svoj ústupový boj obnášal: 139 dôstojníkov, 33 rot
majstrov, 76 ďalejslúž. poddôstojníkov, 32 ašpirantov a 3,506 
mužstva na celom 50 km. úseku obrany skupiny.

Stráty do 23. okt. 1 dôstojník, 1 rotmajstr a 102 muž
stva. Ranených 4 dôstojníci, 2 rotm. a 256 mužstva, ne
zvestných 6 dôst., 3 rotm., a 360 mužstva. V priebehu ús— 

tupových bojov sa tieto ztráty zmnohonásobily pre charak
ter boja, tieto ztráty nebolo možno zistiť. Ztráty nepria
teľa do 23. okt. obnášaly — podľa výpovedí zajatcov — 
asi 560 mŕtvych, 1200-1600 ranených a 185 zajatých Nemcov.

PRŮVOD POROBENÝCH NÁRODŮ
bude vyvrcholením letošního Týdne porobených národů. 

Bude uspořádán
v sobotu 20. července po State Street

a Čs. národní rada americká zve tímto všechny krajanské 
organizace i jednotlivce k účasti v průvodu. Věříme, že 
i letos budou svorné s námi pochodovat v průvodu Porobe
ných národů naši Sokolové, Orlové, členky Ženské národní 
rady, Klubu Domov, krojovaná skupina ČSA s kapelou, a 
všechny ostatní naše krajanské organizace. Připomeňme 
sobě i celé chicagské veřejnosti, že lid porobeného Česko
slovenska touží po svobodě.

Čs. oddíl v průvodu má letos číslo 19 a seřadiště je na 
Wacker Drive a Wells Street. Na seřadišti se sejdeme v 
11:00 hod. dop. Průvod vyjde přesně ve 12 hod. v poledne 
a půjde jako jiná léta po jedné z hlavních tepen města, 
State St. ČSNRA již zajistila účast 25-členné kapely a též 
dopravu účastníků dolů do města a zpět busem. O reservaci 
v buse volejte úřadovnu ČSNRA.

Po průvodu bude uspořádána v Latvian Community 
Center na 4146 No. Elston Ave. recepce. Finanční příspě
vek je $5.00 za osobu — zájemci hlaste se telefonicky v 
úřadovně ČSNRA, tel. 656-1117.

Účast otevřených vozů v průvodu je velmi žádoucí. Ma
jitelé otevřených automobilů přihlaste v úřadovně ČSNRA 
telefonicky svoji účast.

Na shledanou v průvodu Porobených národů
v sobotu 20. července hodinu před polednem!

ČS. DEN
Oblastní výbor Čs. národní rady americké uspořádal v 

neděli 16. června Čs. den ve Wozniakově hale a zahradě v 
Chicagu. V zahradě slavnostně vyzdobené bylo příliš chladno 
a celý program proto probíhal uvnitř v budově. Zahájila 
jej ses. Milada Ferjenčíková, předsedkyně přípravného vý
boru. Český pěvecký sbor Lyra zapěl hymny a národní pís
ně a předseda Oblast, výboru Chicago, br. Ing. Štefan Pa- 
pánek, pak krátkým proslovem pozdravil přítomné a před
stavil slavnostního řečníka, profesora bostonské university 
Dr. Erazima Koháka.Velmi zajímavý projev prof. Koháka 
otiskujeme na str. 4.

Ses. Matelová procítěně přednesla Seifertovu báseň “Píseň 
o rodné zemi” a pak následovalo radostné vystoupení folklo
ristické taneční skupiny Beseda, vedené pí. Miladou Červin
kovou. Půvab mládí, malebnost krojů, kouzlo pohybu a peč
livé nastudování tanců byly klady, za něž jsme této mladé 
skupině vděčni.

Po skončení programu hrál k tanci orchestr Henryho 
Bláhy a rozproudila se živá debata, k níž nemálo přispělo 
rozdělení mnoha hodnotných cen.

Za ses. Rubínovou, která se po své nemoci ještě necítí 
dost silná se v kuchyni o přípravu chutných teplých jídel 
tentokrát starala pí. Rose Metzel, za osvědčené pomoci pí. 
Novákové. Stánek s pečivem a kávou, vedený Čs.ženskou 
národní radou, byl pln domácně vyrobených dobrot — a 
byl večer zcela vyprodán. Slováckou búdu vedl venku v za
hradě br. Stanislav Jančík a navzdory chladnému počasí 
s velkým úspěchem.

Čs. den jak pozoruhodným zaměřením projevu prof. Erazi
ma Koháka, tak svým přínosem národopisným—a také tím, 
že i letos znamenal utužení československých krajanských 
vztahů, —■ byl slavností, která představuje hodnoty, jichž 
je nám všem třeba.

Oblastní výbor Chicago upřímně děkuje všem, kteří se 
o úspěch Čs. dne zasloužili.

La
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Zázemí svobody
18. ČESKOSLOVENSKÝ DEN, CHICAGO, 16. ČERVNA 1974

Poznámky Dr. Koháka
Dr. Erazim Kohák, rozený v Praze, odešel z Česko

slovenska po únoru 1948. Ve Spojených státech vystu
doval filosofii na universitě Yale a působil jako vy
sokoškolský učitel. Od přechodného návratu do Čes
koslovenska je řádným profesorem filosofie na Bos
tonské unversitě. Dr. Kohák spolurediguje časopis 
DISSENT a pravidelně přispívá do odborných a kul
turních časopisů v češtině a angličtině. V roce 1972 
vydal anglické vydání Masarykovy Otázky sociální 
(Masaryk on Marx). V minulém roce vydal, ve spolu
práci s Hedou Margoliovou, knihu Na vlastní kůži, 
která vyšla také v americkém vydání (The Victors 
and the Vanquished), v japonském překladu a v čás
tečném přetisku v Anglii (Heda Margolius, I Do Not 
Want to Remember.) Na příští rok připravuje dr. 
Kohák do tisku odbornou anglickou studii, The Project 
of Phenomenology in Husserl’s Ideen I a román, česky 
a anglicky (Pražský snář; The Insomniac Dream
book).

*
Vážení a milí přátelé!

Neudělám vám dnes obšírnou teoretickou přednášku. 
Pořadatelé mě upozornili, že ráz našeho shromáždění je 
především společenký, a to považuji za správné. Naše 
národní vědomí rostlo od počátku především ve společen
ském styku, na sokolských výletech a vlasteneckých de
batách, a teprve potom se odráželo v teorii. Že to byl 
účinný přístup, dokazuje i naše shromáždění. Sešli jsme 
se tu, vzdáleni tisíce kilometrů a řadu let od vlasti. Vět
šinou působíme v zahraničí přes čtvrt století, někteří z 
nás se v cizině narodili. Skoro všichni jsme cizí státní pří
slušníci. Naše rodná země nám, byť i ne vlastní vinou, 
mohla jen málo dát, ale mnoho od nás vyžadovala. Mohli 
bychom zahořknout, nebo prostě zapomenout — nikdo by 
nám to nemohl vyčítat. A přesto jsme se sešli, hlásíme se 
k našemu českému a slovenskértiu dědictví, a prohlašujeme 
náš zvláštní vztah k naší rodné zemi a našim národům.

Považuji to za důležité. Jediné zázemí malého národa 
jsou jeho zahraniční obce. Velký národ má zázemí vnitřní: 
Amerika může bojovat na okrajích, ve Viet Namu nebo v 
Evropě, zatím co život a vývoj v chráněném vnitrozemí 
pokračuje poměrně nerušeně. V naší zemi zastihují his
torické výkyvy celou zem. Přáním té či oné dobové vrch
nosti unikají jen naše zahraniční obce. Známe to z krizo
vých údobí. Za třicetileté války se naši odbojári, Komen
ský, Stránský a další, opírali o české obce v zahraničí. Za 
první světové války zajistily Masarykovu akci starousedlé 
české a slovenské obce v Americe i v Rusku. Ale platilo 
to i v dlouhých, nedramatických údobích, kdy jako by se 
nic nedělo. Po třicetileté válce se tiskly české Bible a 
kancionály v zahraničí, v devatenáctém století vyšlo na 
příklad první necensurované vydání “Lešetínského kováře” 
v americkém Chicagu. V dnešním údobí “détente” mohou 
čeští spisovatelé dál vydávat, díky téměř třem českoslo
venským zahraničním nakladatelstvím a třem časopisům 
vysoké úrovně. Lidé, kteří to umožňují, jsou často dávno 
usedlí v cizině, bez plánů na trvalý návrat do vlasti, často 
mluvící zastaralou češtinou — ale přes to poskytují našim 
národům zázemí svobody, jediné zázemí, které naše národy 
mají.

Jak vlastně takové zázemí vzniká? Není to jen emi
grací: emigrace by mohla představovat prostě neúnosné 
pouštění žilou, kdyby si odcházející nezachovali národní 
vědomí. Ale není to jen zachovávání národního vědomí: to 
by mohlo v zahraničí vytvořit jen a jen muzea zašlého 
času, konzervy toho či onoho údobí v našem národním vý
voji. Zázemí svobody vytváří jen emigrace, která si za

chovává nejen národní vědomí, ale také styk s životem 
národa, a která sama žije bohatým kulturním a tvůrčím 
životem a dovede živě reagovat a pracovat ve stále se 
měnící situaci.

Během tří století se mnohokrát změnila naše situace a 
změnili jsme se i my. I v posledních šesti letech došlo k 
výrazné změně v naší situaci. Snad si to ani neuvědomu
jeme, protože mnoho vnějších rysů trvá: svět se dál dělí 
na Západ a Východ, v našich zemích dál vládne režim 
plně ovládaný Moskvou, a my sami jsme dál odříznuti v 
cizině. Přesto ale došlo k základní změně: skončilo údobí 
bojů, nadešlo údobí dlouhodobých zápasů.

Dovolte mi, abych vysvětlil. Libujeme si v historických 
příměrech — porovnal bych dnešní změnu k změně mezi 
pobělohorským a povestfálským údobím. Po Bílé hoře ná
sledovalo údobí bojů. Na třicet let se evropský státní 
systém proměnil v provizórium, zatím co mocnosti válčily 
o budoucí uspořádání Evropy. Tehdejší exil bojoval o stát 
—■ komu připadnou Cechy v konečném uspořádáni? — za
tím co doma se sváděl boj o národ — bude se náš národ 
vyvíjet dál jako převážně evangelický nebo jako katolický, 
v rámci Rakouska?

Vestfálský mír v roce 1648 zakončil údobí bojů. Sou
peřící velmoci se neměly o nic víc v lásce, ale došly k zá
věru, že stabilizace tehdejšího mocenského dělení je pro
spěšnější než pokračování ve válkách. Evropa se stabili
zovala, Cechy připadly k rakouské říši, a pro náš národ 
nastalo nové údobí. I když dozvuky třicetileté války 
trvaly, nebyla to už v první řadě otázka boje mezi kato
líky a evangelíky o prvenství v zemi, ale celonárodního 
dlouhodobého zápasu o zachování a vytváření české ná
rodní totožnosti.

Historické příměry jsou vždycky nepřesné, ale přece v 
současnosti můžeme poukázat na obdobný prvek. Údobí po 
druhé světové válce bylo údobím provizória. Na Korei se 
válčilo, v Evropě byla vojna na spadnuti. Západ i Východ 
považovaly jaltské dělení Evropy za provizorní; mluvilo se 
o světové revoluci a o “zatlačení železné opony.” Exil v 
padesátých letech sváděl boj o stát — komu připadne 
Československo v novém dělení Evropy? — zatím co doma 
se sváděl boj o národ — budou se naše národy dál vyvíjet 
jako komunistické nebo v souhlase se svou tradicí demo
kracie, svobody a spravedlnosti? Jak budeme v budouc
nosti myslet ?

Dnešní “normalizace” — to, čemu se na Západě říká 
détente — ukončila údobí bojů. Amerika a Sovětský svaz 
se dál nemají v lásce, ale došly k závěru, že stabilizace 
dnešního dělení je pro ně výhodnější než pokračování v 
boji. Zpečetilo to západní uznání sovětské okupace Česko
slovenska. Dělení se stabilizuje. V sedmnáctém století 
přispěla turecká hrozba, dnes čínská, ale výsledek je stejný: 
mezinárodní pořádek v Evropě se stabilizuje, a naše národy 
přecházejí znovu z údobí bojů o stát a národ do údobí 
dlouhodobého zápasu o zachováni a vytváření národní to
tožnosti.

Do toho údobí vstupujeme s některými výhodami. Boj 
o stát jsme prohráli, ale jen na mezinárodní úrovní. Česko
slovenský stát a jeho vláda se v roce 1968 hlásily k ideá
lům demokracie a svobody, a na odpor okupaci. Okupační 
vojska tehdy zatkla ústřední výbor Komunistické strany 
Československa a komunistické vládní činitele. Vzdor ná
zorovým rozdílům jsme stáli na stejné straně v boji o 
československý stát.

O boji o národ můžeme říci, že jsme jej vyhráli. V roce 
1948 bylo mezi námi poměrně velké procento — snad čtvr
tina, snad i víc mezi lidmi politicky aktivními — lidí, kteří 
považovali komunismus za výhodnou alternativu k demo
kracii a svobodě, ne z prospěchářství, ale z přesvědčení, a 
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chtěli nejen náš stát, ale i naše národy přetvořit podle ko
munistického vzoru. Dvacetiletá zkušenost, korunovaná 
sovětskou okupací, to změnila. Dokázalo to Jaro 1968 a 
devět měsíců po okupaci. Dnes stojíme na jedné straně: 
doma i v zahraničí se hlásíme k totožnosti, kterou for
mulujeme hesly svobody, demokracie a sebeurčení.

V Československu jsou ovšem lidé, kteří z prostého pro- 
spěchářství vyznávají erárni víru. Jsou také lidé, a těch je 
daleko víc, kteří přitakávají erárním šplechtům proto, aby 
si vykoupili možnost k práci. Je to důležité: budoucnost 
naší svobody záleží také na tom, jestli bude co osvobozovat. 
Naše národy nesmí zaostat: je důležité, abychom si vy
tvářeli hospodářské a společenské základy pro silnou, mo
derní společnost, a to se dnes vykupuje přitakáváním erámí 
ideologii. Ale pochybuji, že dnes existuje v Československu 
podstatný počet komunistů z přesvědčení, kteří by opravdu 
chtěli přetvořit naše národy po vzoru Moskvy. Doma i za 
hranicemi dnes sdílíme společný úkol: vytvořit silný, zdra
vý, a myšlenkově bohatý národ, schopný svobody — a 
schopný využít příležitosti k osvobození, až nám ji dějiny 
znovu poskytnou.

Není to vlastně nic nového: to bylo naším údělem a 
úkolem i v předešlých údobích stability, třeba po prusko- 
rakouské válce v minulém století. A zase přichází do po
předí tradiční úloha zahraničních obcí v údobích stability: 
vytvořit našim národům bohaté zázemí svobody. Máme 
stejný cíl jako národy doma, ale máme výhodu svobody: 
potřebujeme ji využít.

Znamená to především, abychom sami žili bohatým, tvůr
čím kulturním životem. Máme k tomu svobodu i možnosti 
existenčního zajištění. Máme v zahraničí tři nakladatelství, 
která vydávají práce českých autorů, domácích i zahra
ničních, mimo dosah censury: Nakladatelství ’68 (Box 695, 
Postal Station “A”, Toronto, Ont., M5W 1G2), Index 
(5 Koln 41, Postfach 41 05 11, NSR) a CCC Books (zastu
puje L. Drobílková, 555 Mt. Prospect Ave., Newark, N.J., 
07104). Máme tři časopisy vysoké úrovně: Svědectví (Box 
1181, Grand Central Station, N.Y. 10017), Proměny (Rm. 
1121, 381 Park Ave. South, N.Y. 10016) a Listy (MPL, Via 
Torre Argentina 21, 0018 Roma, Itálie). Využijme toho: 
jde o to, abychom v zahraničí svobodně mysleli, psali, vy
dávali, debatovali — a podporovali českou a slovenskou 
kulturní činnost: každá kniha, kterou si objednáme, při
spívá k životnosti české a slovenské kultury mimo dosah 
čs. státní bezpečnosti, každý dolar subvence našim nakla
datelstvím znamená výtisky pro lidi doma. Být zázemím 
znamená především vytvářet bohatý český a slovenský 
kulturní život mimo dosah vládního usměřování.

Za druhé to znamená nenechat se izolovat v cizině. Ži
jeme daleko, v odlišných podmínkách: snadno se můžeme 
odcizit. Národ doma se vyvíjí formami, které jsou pro nás 
nezvyklé. Je na nás, abychom se neodcizili. Potřebujeme 
znát života doma.

Třetí potřeba je: nedopustit, aby došlo k izolaci národa 
doma. Nejde jen o to, aby v zahraničí žila bohatá česká 
kultura a aby byla aktuální, ale také o to, aby k ní lidé 
doma měli dostup. Nestačí jen občasné zasílání knížek. 
Potřebujeme bližší vztahy. Když jezdíme do republiky na 
prázdniny — a líc détente je, že to umožňuje — jezděme 
jako vyslanci české a slovenské kultury mimo censuru.

Milí přátelé, čeká nás dlouhodobý zápas, zápas o zacho
vání a vytváření české a slovenské národní totožnosti. Je 
to práce drobná, zdaleka ne tak vzrušující jako gesta 
minulého údobí. Ale Masarykovi naši vlastenci v minulém 
století nadávali zrádců, když se je snažil přesvědčit, že 
nejúčinnější formou boje proti Habsburkům v údobí stabi
lity není fangličkářství, ale drobná práce, kterou se vy
tváří silný, bohatý národ. Ukázalo se, že měl pravdu. Rádi 
říkáme “Masaryk — náš program” — řiďme se tedy jeho 
radou. Zhostěme se práce drobné. Snad se najdou lidé, 
kteří nám budou nadávat. Ale co: máme příležitost, aby
chom našim národům vytvořili zázemí svobody. A na tom 
záleží.

Ján Papánek:

Détente — bezpečnost' či klam?
Plánovaná doba skončenia Ženevskej konferencie o bez

pečnosti a spolupráci v Európe sa blíži. Sovieti stále ešte 
konferenciu propagujú, chceli v Helsinkách vrcholnú zá
verečnú Konferenciu, ale okrem podmienenej dohody o 
status quo, jednania nevykazujú opravdových výsledkov. 
Sovieti ustupujú i od toho mála, čo pred časom prisľúbili 
ve veciach ľudských práv, sjednotenia rodín a slobody 
cestovania. Európski zástupcovia na Konferencii, ktorých 
sa jednania v prvom rade týkajú, ešte stále nezabudli na 
sovietskú inváziu Československa v 1968; sú čím ďalej tým 
skeptickejší, pokiaľ sa týka jej výsledkov. Zvlášť je oba
va, že Sovieti, ako obyčajne, prídu v poslednej chvíli s 
malými ústupkami a tie sa s pomocou Spojených štátov 
schvália, aby sa predišlo úplnému fiasku Konferencie.

Stejne ako v Ženeve i vo Viedni odvolali Sovieti i mini
málne ústupky o poskytovaní informácií vo veciach vo
jenských manévrov, ktoré boli viac menej len procedurálne. 
Ináč je obava, že sa Brežnev dohodne s Nixonom pri to
hoto návšteve v Moskve na nejakej všeobecnej deklarácii, 
ktorá, ako píše londýnsky “Economist”, by vážne po
škodila vec Konferencie o bezpečnosti a spolupráci v Eu
rópe. Neposkytla by Európe zvýšenú bezpečnost a viac 
príležitostí k spolupráci, ale by bola falošnou skutočnos
ťou. Jestli by tento klam bol uznaný za skutočnosť, svet 
by bol ohrozenejší a nie bezpečnejší.”

Viedenská konferencia je zložená zo zástupcov 12 zemí 
Západnej Európy a Spojených štátov i Kanady, a 7 zá
stupcov komunistov. Tito sú rozdelení do dvoch kategó
rií — sú to tak zvaní priami účastníci — za Západ je to 
Anglia, Belgia, Holandsko, Lucembursko, Nemecko, Kanada 
a Spojené štáty. Komunisti sú tam zastúpení Sovietmi, 
Československom, Východným Nemeckom a Poľskom. O- 
krem toho Konference sa účastnia — Dánsko, Grécko, 
Itália, Norsko a Turecko za NATO a Bulharsko, Ma
ďarsko a Rumunsko za komunistov. Títo nemajú vojen
ských síl v Strednej Európe a dohodu, ak bude docielená, 
nebudú podpisovať. Sovieti nechcú pripustiť Maďarsko do 
prvej kategórie, ačkoľvek tam spadá. Ani Francia sa jed
naní neúčastní.

Základná nezhoda medzi Západom a Východom je v 
tom, že Západ Chce paritu vojenských síl, zníženie o 10 
proc. u Západu a 20 proc. u Východu, a Východ chce rov
naké percentuálne zníženie u všetkých priamych účastní
kov. Toto by ovšem znamenalo, že pomer by ostal nezme
nený — čili bezúčelnosť dohody.

NATO má v Európe 277,000 pozemných síl a Východ 
má 925,000. Okrem toho by sa Sovieti stiahli len o 650 km, 
kdežto Spojené štáty o 500 km. Ďalej Spojené štáty majú 
v Európe iba 28 proc. všetkých spojeneckých síl a Sovieti 
60 proc., takže sami ovládajú i vojensky, celú Strednú 
Európu.

Panuje všeobecná obava, že Spojené štáty vo svojej po
litike — Détente — povolia v Ženeve i vo Viedni, až pre
zident Nixon príde koncom júna do Moskvy. Nasvedčuje 
tomu jeho nedávna reč v Annapolis graduantom Námornej 
Akadémie, kde hovoril, že Spojené štáty sa nemienia mie
šať do sovietskych vnútorných vecí. Tu sa však nemá a 
nesmie zabúdať, že otázka ochrany ľudských práv, slo
body cestovania, atď. je dnes súčiastkou medzinárodného 
práva a ochrany, a nie len vnútornou sovietskou alebo inou 
otázkou. Tak to i Sovieti uznávajú, keď sa jedná o ochra
nu v nekomunistických zemiach. A konečne i Ženevská 
konferencia má tieto problémy na programe svojich jed
naní. Bez iph riešenia by nemali byť riešené ani veci tý
kajúce sa legalizovania sovietskych výbojov a nových hra
níc, ani uvolnenia obchodu a poskytovania technologic
kých vymožeností.

Bohužiaľ, náznaky ústupu NATO sa javia i pri vojen
ských jednaniach vo Viedni.
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Z UDÁLOSTÍ V ČESKOSLOVENSKU
Čeští komunisté a konference o bezpečnosti 
a spolupráci v Ženevě

Nakonec to budou komunisté, kteří budou “good guys” 
a bude to Západ, který bude obviňován z rozbíjení či sabo
tování jakéhokoliv dorozumění při jednáních na konferenci 
o bezpečnosti a spolupráci v Evropě, probíhající v Ženevě. 
Nasvědčuje tomu článek, který se objevil v Rudém právu 
22. května 1974 — od Vladimíra Petra. Uvádí, že západní 
pisatelé chtějí vyvolávat pesimismus a skepsi k celkovému 
průběhu konference — čímž může vzniknout ovzduší po
chyb a rozčarování. Jsou rozšiřovány zprávy, že v dohledné 
době není možné konferenci dokončit. Navíc prý je snaha 
o vyvolání představy, jako by zdrojem průtahů byla údajná 
neochota socialistických zemí dosáhnout pokroku v někte
rých oblastech jednání. V druhé fázi konference bylo do
saženo poměrně značného pokroku — (ovšem pro komu
nistický blok), to je přijetí principu neporušitelnosti hranic. 
Tomuto se bránilo hlavně Západní Německo, které uzná
ním neporušitelnosti hranic se vzdalo naděje na sjednocení 
obou států Německa. Dnes už prý každá delegace získala 
poměrně široký a názorný obraz o záměrech a postojích i 
o možnostech a mezích realizace svých vlastních záměrů.

Na proces uvolňování napětí je prý nutno se dívat jako 
na proces vysoce dynamický. “Socialistické země ovšem ne
mají v úmyslu “legalizovat” různé formy ideologického 
pronikání nepřátel socialismu do našich zemí, stejně tak, 
jako jiné pokusy narušovat tím či oním způsobem naše 
socialistické zřízení, vměšovat se do našich vnitřních věci. 
V tomto směru jsme se vyjádřili mimo konferenci i na půdě 
konference dostatečně jasně . . . Jaký smysl má předklá
dat návrhy, které zcela otevřeně směrují proti zájmům so
cialistických zemí? Jaký smysl má předkládat formulace, 
které mají narušovat právní řád a znamenají vměšování 
do vnitrných věcí druhých států anebo dokonce mají osla
bovat jejich bezpečnost?” dodává Rudé právo. Toto je po
stoj Československa k otázce výměny osob a idejí, kterou 
nazývají “vměšováním do vnitřních záležitostí.”

Komunisté ničí historii čs. státu
V Hostivaři prý se staví nová silnice, ale v cestě jí stojí 

starý dům, kolem kterého nastal nechutný spor a 'trvá již 
půl druhého roku. Schůze a diskuse prý pokračují do ne
konečna. Nájemníci se již vystěhovali, ale majitelka domu 
klade tvrdošijný odpor a nechce se vystěhovat. Je to zcela 
pochopitelné, neboť majitelkou domu je vdova po Antoní
nu Švehlovi, bojovníku za samostatnost československého 
státu, který na půdě Rakousko-Uherska byl jedním z prv
ních, kteří požadovali samostatnost českých zemí. Toto 
ovšem komunisté nechtějí slyšet, ti vždy byli pro bourání 
republiky. Paní Švehlová zcela právem požadovala, aby 
dům byl zachráněn jako historická památka. Kdyby se v 
něm narodil Šverma, Gottwald nebo Julius Fučík, jistě by se 
udělala velká oklika, aby cesta nenarušila památné rodné 
místo. Že pí. Švehlová nakonec věc prohrála, se jistě dalo 
předvídat. Co je na tom zarážející je, jakým způsobem se 
o celé věci jednalo a psalo. Jeden z článků přinesla Tribuna, 
týdeník pro ideologii a politiku. Dalo prý by se očekávat, 
že od dob poúnorových se hodně změnilo a že mezi komu
nisty jsou inteligentní lidé, kteří za peníze pracujících cho
dili do vysokých politických škol. Bohužel tón jejich psaní 
příliš připomíná dobu vlády lůzy z roku 1948. Loni prý paní 
Švehlová byla dokonce v Americe u dětí, které emigrovaly 
nezákonně, a musí prý to vydržet, než si děti přijdou pro 
dědictví. Je prý trapné, jak místní občané v Hostivaři sá
zejí na to, kdo vyhraje, zda paní Švehlová, nebo veřejný 
zájem. Je tedy vidno, že ne všichni byli pro to, aby dům 
byl odstraněn, nebo aby se začalo s místní revolucí, jak 
jeden z omezených v dopise Tribuně navrhoval. Nakonec 
amnestie se nevztahuje na dědice domu až teprve z konce 
minulého roku, ale amnestií bylo již několik od dob Zá
potockého a Novotného. Tedy chtějí-Ii páni v Praze přispět 

k bezpečnosti a spolupráci, vyjednávané při Evropské kon
ferenci, -— jak se holedbají v Rudém právu, — musí též 
uznávat lidská práva a zákony nejen pro své potřeby, ale 
též v zájmu těch, s kterými chtějí žít.
V. Škutina a R. Battěk propuštěni z vězení

Dle zprávy Reuterovy kanceláře byli v Československu 
propuštěni dva političtí vězňové —- známý novinář a tele- 
visní komentátor Vladimír Škutina a Rudolf Battěk, býv. 
člen České národní rady a člen sociologického ústavu Aka
demie věd. Jejich propuštěním chce čs. režim zřejmě do
kázat, že to myslí s “détente” upřímně.

VI. Škutina byl zatčen v únoru 1971 a odsouzen na 3 
měsíce. Již tehdy byl nemocen. V červnu toho roku byl 
zatčen znovu a odsouzen na 50 měsíců vězení, s tím, že 
jeho chorobu (rakovinný proces) lze léčit i ve vězení.

R. Battěk byl uvězněn již v r. 1969 na 13 měsíců za své 
prohlášení k prvnímu výročí sovětské okupace ČSR. V čer
venci 1972 byl pak odsouzen znovu na 3 a půl roku vězení.

Nyní při návštěvě pres. Nixona v Moskvě propustili So
věti na svobodu generála Grigorenka, který nuceně strávil 
několik let v psychiatrické léčebně.
Zemžel básník Antonín Bartušek

V Praze zemřel dne 22. dubna 1974 ve věku 53 let PhDr. 
Antonín Bartušek, básník, spisovatel a výtvarný teoretik. 
Narodil se v Želetavě na Českomoravské vysočině, která 
mu vtiskla rys tvrdého a melancholického života. Vyrostl 
v chaloupce pod doškem, kde nebylo jídla nazbyt, prokousal 
se studiemi — a ani nevíme jak a za jakých obětí rodičů a 
bratra. Jeho básně byly tak těžké, jako jeho život, a plny 
filosofie, jako jí byla plna jeho duše. Od února 1948, kdy 
se jeho básnická duše začala rozvíjet, mu komunisté ne
dali možnost k uplatnění. Rok 1968 přinesl krátkou radost 
—• a pak tím větší zklamání. Sovětská okupace 1968 jej 
usmrtila duševně a měla na svědomí i pomalé umírání fy
sické. Antonín Bartušek dotrpěl.

ZPRÁVA PŘEDSEDNICTVA
Pravidelná schůze předsednictva se konala v úterý ve

čer, dne 4. června. Předsedal br. Ferjenčík. Za nepřítom
ného tajemníka zapisoval Alois Šalomoun. Omluveni: bři. 
Chalupa, Dvořák, Kopecký, ses. Kovářová, bři. Mička, Krá
kora, Rausch, Schwarzenberg.

Po schválení zápisu a finanční zprávy byly čteny dopisy, 
mj. pozvání na sjezd a banket Slovenského Sokola v Chica
gu, kterého se za Radu zúčastní br. předseda Ferjenčík 
a místopředseda br. Ing. Štefan Papánek. Přítomní projevili 
upřímný zájem o vydání památníku k 30. výročí Sloven
ského národního povstání. Rada vítá zprávu Dr. Martina 
Kvetky a žádá o bližší informace. Vzpomínky jsou psány 
účastníky povstání a budou vydány tiskem.

Zpráva ses. Langové za úřadovnu podává přehled vyko
nané práce, která se rozrůstá na odbočky, oblast a všech
ny podniky Rady. Finanční výbor se sejde, aby pojednal 
o tom, jak převzít některé úseky práce, co se týče finanč
ních záležitostí a jak touto dělbou práce zjednat úlevu 
přetížené úřadovně, hlavně ses. Langové.

Ses. Vrázová ve své zprávě referuje o českém vydání 
“Souostroví Gulag” a propagování knihy za spolupráce s 
nakladatelstvím Konfrontace. Též se jedná o Slovenském 
světovém kongresu.

Za sociální výbor ses. Olga Kovářová připravila přehled
nou zprávu o tom, co bylo vykonáno na pomoc uprchlíkům, 
kteří přijeli do Chicaga po sovětské invasi ČSR. Rozsah 
této práce je překvapující a měl by být zveřejněn. Z údajů 
vysvítá, že sociální práce, vykonaná především ses. Olgou 
Kovářovou, br. Stanislavem Jančíkem a ses. Marií Lango
vou v úřadovně ČSNRA, též Čs. ženskou národní radou v 
exilu, znamenala pro uprchlíky nejen velkou praktickou 
pomoc v hledání bytu a zaměstnání, ale že se jim pomá
halo všemožně. Do toho se musí započítat návštěvy úřadů 
při hledání práce, u soudu, v nemocnicích, vyplňování při
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hlášek, podávání různých žádostí, obstarávání dokumentů, 
intervence, atd. Casto se řešily komplikované případy. Vše 
bylo poskytnuto zdarma. Tato pomoc representuje deseti
tisíce dolarů.

Dle sdělení Dr. Jána Papánka, ředitele Amerického fon
du v New Yorku, někteří uprchlíci dosud nesplatili bezú
ročnou půjčku, kterou jim byla financována cesta do USA. 
Před svou emigrací do Spojených států podepsali závazek, 
že tuto půjčku splatí do jednoho roku. Dnes se Americký 
fond nalézá v tisnivé situaci, poněvadž si musil opatřit 
finanční prostředky půjčkami u mezinárodní organizace 
Intergovernmental Committee for European Migration v 
Ženevě. Na Americký fond je nyní činěn nátlak, aby co 
nejdříve půjčky splatil a proto se Americký fond obrací na 
uprchlíky, aby svým finančním závazkům co nejdříve do
stáli. Dlužné částky možno poslat přímo Americkému fon
du: American Fund for Czechoslovak Refugees, 1790 Broad
way, New York, NY 10019, nebo zástupci Amerického fondu, 
t.j. na adresu: Karel L. Kohler-Rausch, 7010 W. Cermák 
Rd., Berwyn, IL 60402.
Dodatek k sjezdovým zprávám:

Článek “Třídění duchů” br. předsedy Ferjenčíka byl při
jat všemi přítomnými za krédo Rady, sjezd odhlasoval všemi 
hlasy následující rozhodnutí: “Jakékoli vyhledávání spo
lečenských styků s příslušníky zastupitelských úřadů čes
koslovenských je nesrovnatelné se zásadami Československé 
národní rady americké.”

TRYZNA ZA DIV. GENERÁLA 
HELIODORA PIKU

Z iniciativy zdejší odbočky Svazu čs. důstojníků v exilu 
a za vydatné pomoci odbočky CSNRA “28. říjen” byla 22. 
června ve škole Havlíček v Berwynu dojemně uctěna pa
mátka nesmlouvavého vlastence a mučedníka, div. generála 
Heliodora Piky, kterého před 25 léty popravili komunisté.

Tryzně předcházely články v Denním Hlasateli a to: 2. 
června od plk. gšt. O. Pejši (uveřejněno též v Národě, v 
clevelandském Novém Světě a v torontském Novém Do
mově); 9. června od bratra Čeňka Torna; 16. června od 
gen. dra. Mikuláše Ferjenčíka, a řada oznámek v Denním 
Hlasateli.

Průběh vzpomínkového večera:
1. Hymny — zapěl sbor LYRA pod taktovkou profesora 

Kubíny;
2. Zahajovací projev —- gen. dr. Mikuláš Ferjenčík;
3. D.p. Vojtěch Vít, OSB — modlitba za mučedníka Piku 

a jiné oběti komunistů;
4. Sbor LYRA pod taktovkou prof. Kubíny zapěl:

A. Dvořák: “Going Home” a
píseň “Hoj vlasť moja”;

5. Plk. gšt. O. Pejša a životě a zásluhách gen. H. Piky;
6. Pí. Dagmar Hasalová-White za klavírního doprovodu 

prof. Kubíny zapěla dvě Pikový zamilované písně: “Když 
se ten Talinský rybník nahání” a ‘‘Když se večer stmívá”

7. Pí. Williamsová přednesla procítěně Bezručovy verše;
8. Pí. Miluška Ferjenčíková měla dojemný projev o lid

ském profilu gen. Piky;
9. Pí. Dagmar Hasalová-White opět za doprovodu prof. 

Kubíny zapěla:
A. Dvořák: ‘‘Slyš Bože volání mé”, 
“Tak v mnohém srdci smutno jest”, 
“Dejte klec jestřábu”
B. Smetana: árie Mařenky z Prodané nevěsty “Ten lás
ky čas . . .”

10. Gen. dr. Mikuláš Ferjenčík — závěrečná slova tryzny.
Br. Emanuel Lat, předseda odbočky “28. říjen”, řídil spád 

programu a doplnil jej pásmem přiléhavé hudby a melo
dramů. Ing. Vladimír Richter se postaral o dekoraci, por
trét generála Piky, olej 16”x20”, namaloval plk. gšt. O. 
Pejša.

Vřelý dík všem, kteří se zasloužili a důstojný průběh 
tryzny.

VZPOMÍNKA U LIDICKÉHO POMNÍKU
Oblastní výbor Cs. národní rady americké v Chicagu, Ill., 

uspořádal v sobotu 8. června 1974 dopoledne zájezd k Lidic
kému pomníku v Hill Crest u Joliet, Ill. Delegaci Oblastního 
výboru vedli předseda br. Ing. Štefan Papánek a místo
předseda br. František Kalkus, kteří při zahájení pietni 
vzpomínky -— společně s Marcelkou Švehlíkovou v ná
rodním kroji — položili k pomníku krásnou kytici.

Vzpomínku zahájil projevem o surovém nacistickém vy
hlazení Lidíc starosta Cs. Sokolstva v zahraničí a člen 
předsednictva CSNRA bratr Dr. Antonín Hřebík. Modlitbu 
za lidické mučedníky a za všechny oběti nacismu a komu
nismu přednesl Páter Vojtěch Vít. Bývalý čs. poslanec br. 
Čeněk Torn pak promluvil o symbolu Lidíc a o tom, jaké 
povinnosti nám — v naší národní práci — ukládá lidická 
tragedie.

Všichni účastníci se pak shromáždili kolem pomníku a 
společně zapěli čs. národní hymnu. Hřk

DARY:
Miloš Halouzka, Tokyo, Japonsko ..........    $20.00
Jerry Kokoška, Hot Springs, AR ..........................  10.00
Marie Kolaříková, Redwood City, CA ............................. 10.00
Henry Kovář, Overland Pk., KS .....................................  10.00
Dr. Otto Vogel, New York, NY ......................................  6.00
Dárkyně M.S.P., Berwyn, IL .............. ,..........   5.00
Lída Krejčí, Berwyn, IL ......................    5.00
Frances Jaroš, Chicago, IL .................................................. 3.00
Frank Kozubik, Westchester, IL ......   3.00
Dr. Vlastimil J. Zak, Plymouth, NH .......    3.00
A. F. Mraz, Dunedin, FL .................   2.00
Frances Rulíček, Lakeland, FL .........   2.00

In Memoriam:
K uctění památky zesnulého manžela, 

p. Petra Rabštejnka, věnuje Hermie C.
Rabštejnková, Oklahoma City, OK .........................$15.00

K uctění památky Marie Klicperové z Burst, Mich., 
členky Masarykova sdružení v Owosso, Mích., 
věnují Ant. a Štěpánka Cechoví .....................$10.00

K uctění památky dobrých přátel a pracovníků, 
Anny a Franka Pavelcových, věnují Ant. a 
Štěpánka Cechoví z Owosso, Mich. ................ $10.00

K uctění památky čs. novináře a komentátora, 
redaktora Josefa Falty, věnuje Jiřina
Faltová, Cicero, IL, na činnost CSNRA ........... .$10.00
a Americkému fondu pro čs. uprchlíky .................$10.00

K uctění památky zesnulého manžela,
p. Františka Havla, věnuje Mary Havel, 
Maple Plain, NM .......................................   $ 6.00

ZAPŮJČENÍ FILMŮ
ČSNRA půjčuje následující filmy k promítání:
Pohřeb Jana Palacha v Praze — 16 mm černobílý zvu

kový film (9 minut).
Seven Days to Remember — historický film natočený 

čs. filmaři o invasi a okupaci Československa v srpnu 
1968; 16 mm černobílý zvukový film s anglickým komen
tářem (58 minut).

50. výročí ČSR — slavnost ve Washingtonu, D.C.; zájezd 
uspořádaný ČSNRA za účasti krajanských organizací. Film 
je 16 mm, barevný a zvukový (20 minut).

Ústředí předpokládá, že za zapůjčeni filmu “Pohřeb Jana 
Palacha” nebo filmu “50 výročí ČSR” by byl Radě věnován 
finanční dar $10.00, za zapůjčeni filmu “Seven Days to 
Remember” $15.00.

O zapůjčení dopište úřadovně ČSNRA, 2137 So. Lombard 
Ave., Room 202, Cicero, HI. 60650.
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Z OBLASTÍ A ODBOČEK
odbočka západní předměstí
konala svou řádnou čtvrtletní schůzi ve středu 19. června 
1974. Předsedkyně odbočky ses. Vlasta Vrázová schůzi za
hájila uvítáním přítomných. Po schválení zápisu z minulé 
schůze odbočky, který přečetla tajemnice ses. Marie Lan
gová, podala ses. Vrázová přehled o současné činnosti Os. 
národní rady.Promluvila o sjezdu Rady a jeho usneseních, 
o mezinárodní situaci, o vydání Solženicynova díla Souos
troví Gulag v češtině (dílo vyjde v curyšském exilovém 
nakladatelství Konfrontace), vzpomněla výročí hrdinné smr
ti div. generála Heliodora Piky, který byl komunisty po
praven před 25 léty, a pozvala přítomné na tryznu, kterou 
uspořádá Svaz čs. důstojníků a odbočka ČSNRA “28. říjen’’ 
spolu s dalšími organizacemi, 22. června v Havlíčkově škole 
v Berwynu — k uctění památky gen. Piky. Připomněla 
také Týden porobených národů, který v Chicagu vyvrcholí 
průvodem po State Street v sobotu 20. července v poledne; 
žádala přítomné, aby svou účastí v průvodu manifestovali 
své smýšlení, svůj protest proti okupaci Československa.

Dalším programem schůze byla přednáška resp. vyprá
vění Dr. Fredericka Kenta, profesora Northern Illinois Uni
versity v De Kalb, Ill., o dojmech, které získal za své 
návštěvy Sovětského svazu. Dr. Kent navštívil Sovětský 
svaz jako jeden z vedoucích skupiny amerických profe
sorů a studentů, vedl diskuse americké skupiny se sovět
skými profesory a studenty a měl tak možnost získat mno
ho poznatků o stranicky politickém — předepsaném zamě
ření sovětských akademických pracovníků a také vysoko
školských studentů. Poznatky tohoto druhu nejsou zpra
vidla běžnému turistovi po Sovětském svazu přístupné, ne
boť kupř. na území universit resp. do universitních budov 
nemá kromě profesorů a studentů nikdo přístup.

Dr. Kent uvedl své vyprávění úvodem hodnotné úrovně, 
čerpajícím z historie Ruska před carismem, za carismu, z 
údobí revoluce a doby po revoluci, aby se pak zabýval sou
časným děním a životem lidí v dnešním Sovětském svazu.

Přednáška měla hloubku vědomostí i vtipných postřehů — 
vylíčila i řadu cestovatelských příhod — a na žádost pří
tomných bude mít pokračování na příští schůzi odbočky 
“Západní předměstí”, která se koná ve čtvrtek 19. září 
1974 v budově Mid America Federal na Čermákově třídě.

O pohoštění se na poslední schůzi jako obvykle postaraly 
naše neúnavné sestry, ses. Plevová a Vlčková, jim i ostat
ním, které přinesly pečivo, upřímně děkujeme. Potěšilo 
nás srdečné ovzduší celého večera.

ZDAŘILÁ SCHÜZE ODBOČKY ČSNRA 
‘‘DR. MILADA HORÁKOVÁ”

Ve čtvrtek 13. června večer konala se v Mid America 
Federal na Čermákově třídě v Ciceru, Ill., zdařilá členská 
schůze odbočky Čs. národní rady americké “Dr. Milada 
Horáková” v Chicagu, která byla spojena se vzpomínkou 
na popravenou Dr. Miladu Horákovou a na zesnulého slav
ného sochaře Mistra Albina Poláška.

Předseda odbočky br. Dr. Antonín Hřebík — po za
hájení schůze — vzpomněl nejprve nemocných členů, bratra 
Břetislava Vaňka a sestry Slávky Krejčové, kterým byl 
poslán pozdrav a přání brzkého uzdravení, podepsané vše
mi přítomnými. Poté uvítal hosty — bratra Josefa Ně
mečka, předsedu spolku “Lukavec a Blanické okolí”, s 
manželkou, předsedu Sdružení “Věrni zůstaneme” br. Jo
sefa Jakla, místopředsedu Oblastního výboru ČSNRA v 
Chicagu a Orelského činovníka br. Ing. Vladimíra Richtera, 
s manželkou, manžele V. Plevovy z odbočky “Západní před
městí”, sestry Boženu Riedlovou a Marii Skalníkovou z 
odbočky “28. říjen”, býv. čs. poslance br. Čeňka Torna, 
manžele Ing. Kulpovy, dále novou členku naší odbočky ses. 
Jiřinu Hackelovou a všechny přítomné členy a členky.

Bratr předseda dále vyřídil přítomným srdečné pozdravy 

členů naší odbočky, bratra a sestry Franka a Emily Růžič
kových z Miami, Fla., a pokladní ses. Anna Hřebíková oz
námila, že manželé Růžičkovi věnovali odbočce — “k ob
sazení” — krásný granátový prsten, který dala všem pří
tomným k prohlédnutí. Manželům Růžičkovým bylo za tento 
dar srdečným potleskem poděkováno.

Tajemnice ses. Ludmila Kosová pak přečetla zápis z mi
nulé schůze ze 14. března 1974, který byl schválen. Pokladní 
ses. Anna Hřebíková podala finanční zprávu za uplynulé 
čtvrtletí a oznámila, že již 56 našich členů má vyrovná
no členské příspěvky za letošní rok. Bratr předseda pak 
podal zprávu o výroční schůzi Oblastního výboru ČSNRA 
v Chicagu 24. března 1974, o sjezdu ČSNRA ve dnech 
20. a 21. dubna 1974, jemuž předsedal, o zájezdu do Li- 
dic 8. června 1974, a vyzval přítomné k účasti na Čs. dnu 
16. června 1974 a na tryzně za popraveného gen. Heliodora 
Piku 22. června 1974.

Místopředsedkyně obočky ses. Anna Rubínová, která se 
právě v den schůze — 13. června 1974 — dožila svých 81. 
narozenin, k nimž jí bylo všemi blahopřáno, vřelými slovy 
pak blahopřála předsedovi bratru Dr. Antonínovi Hřebí
koví k poctě, které se mu dostalo od U.S. Immigrační Ligy 
— která ho jmenovala “význačným naturalizovaným ob
čanem” za jeho sokolskou, žurnalistickou a protikomu
nistickou činnost. Všichni přítomní se k tomuto blahopřá
ní připojili srdečným potleskem.

Poté byl zahájen vzpomínkový večer, který se konal místo 
rozpravného večera s čs. uprchlíky po r. 1968, ježto pozva
ní posrpnoví imigranti se nemohli dostavit a omluvili se. 
Prvá část vzpomínkového večera byla věnována komunisty 
popravené Dr. Miladě Horákové, na kterou své vzpomínky 
přednesl předseda odbočky, načež redaktorka ses. Milena 
Huebschová přednesla svou báseň “Vzpomínka na Dr. Mi
ladu Horákovou”, která byla přijata nadšeným potleskem 
všech přítomných.

V druhé části vzpomínkového večera bratr předseda 
Dr. Antonín Hřebík promluvil o životě a díle slavného ame
rického sochaře čs. původu —• Mistra Albína Poláška, — 
který poslední léta svého života a umělecké tvorby prožil 
•ve Winter Parku na Floridě. Promluvil o nejzajímavějších 
obdobích jeho života, o jeho nejslavnějších sochařských 
dílech, o museu jeho uměleckých prací — sochařských i ma
lířských — ve Winter Parku, a vyřídil přítomným srdečné 
pozdravy vdovy po Mistru Poláškovi — milé sestry Emily 
Poláškové, která před časem byla přítomna jedné ze schů
zí naší odbočky.

Bratr předseda pak pověděl přítomným také o krajanské 
— a zvláště sokolské práci v Miami, Fla., kde se v uplynu
lém měsíci zúčastnil se svou manželkou několika krajan
ských a sokolských podniků, zvláště též oslavy 80. naroze
nin známého sokolského pracovníka, býv. dlouholetého zá
vodníka, cvičitele, náčelníka a starosty Sokola v New Yorku 
—■ bratra Antonína Hrona.

Před ukončením této zdařilé schůze přihlásilo se do od
bočky “Dr. Milada Horáková” devět nových členů: Josef a 
Marie Jaklovi, Milan Chlupáček, Josef a Božena Němeč
kovi, Ing. Vladimír a Marie Richterovi, Božena Riedlová 
a Marie Skalníková. Všichni byli přijati s nadšeným potles
kem.

V závěru schůze bylo srdečně blahopřáno všem ‘‘Antoní
nům” (13. června 1974) a členstvo odbočky si převzalo 11 
obsazovacích knížek na krásný granátový prsten od bratra 
a sestry Růžičkových z Miami, Fla.

Schůze byla ukončena pohoštěním, které se svými spolu
pracovnicemi osobně připravila — jako vždy — místopřed
sedkyně odbočky ses. Anna Rubínová.

Ludmila Kosová, tajemnice

AMERICAN PŘEDPLATNÉ — 
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ODBOČKA ČSNRA ČESKÁ KALIFORNIE KRAJANSKÝ VÝBOR V CLEVELANDU
Odbočka konala dne 17. května 1974 schůzi spojenou 

s promítáním filmu natočeného v Československu. Schůze 
'byla početně navštívena členy Svazu politických vězňů 
a Klubu Domov. Předseda odbočky br. Šalomoun měl po 
promítnutí filmu kratší přednes, týkající se práce ČSNRA. 
Pozastavil se nad malou účastí posrpnových uprchlíků 
a malým zájmem a podporou těch, kteří ‘‘nemají na spol
kovou práci čas”, neboť mají obchod nebo dobré zaměst
nání, — ale na druhé straně ani finančně nepodpoří práci 
těch, kteří práci v Radě po léta dobrovolně vykonávají.

Následovala živá debata, která nakonec vedla k uznání 
nedostatků a zpytování svědomí. Hovořilo se též o otázce 
“Deténte” a byla vyjádřena celková nespokojenost nad 
událostmi, které se dnes odehrávají v USA. Byli přijati 3 
noví členové; zvolen nový výbor: Před. A. Šalomoun, místo- 
před. Z. Sadloň, tajemník A. Hering, pokladník C. Přikazký.

ODBOČKA WASHINGTON, D.C.
Majáles 1974, pořádaný washingtonskou odbočkou Česko

slovenské národní rady americké 27. dubna v proslulém 
hotelu Mayflower, zapsal se do paměti účastníků jako 
skvělá společenská údálost, důstojně representující naši 
krajanskou větev ve významném americkém prostředí.

Zvláštního lesku dodala plesu osobní účast čestné patron
ky Majálesu Hon. Helen Delich Bentley, která s potěšením 
zahájila taneční kolo a ve vhodné chvíli pozdravila účast
níky plesu projevem, že ráda přijala svou čestnou funkci, 
neboť jejímu jugoslávskému původu jsou blízké i touhy 
naší čs. větve. Mezi dalšími čestnými hosty byli naši přá
telé ze State Departmentu a Bílého domu a poslanec Van 
Deerlin s chotí.

Letos poprvé bylo na Majálesu představeno 12 wash
ingtonských debutantek. Měly jako doprovod elegantní ka
dety (Midshipmen) U.S. Naval Academy v Annapolis. Pů- 
valbné dvojice byly radostně pozdraveny. Náladu večera 
ještě zvýšilo vystoupení sester Lillian a Manon Zlámalo- 
vých z Toronta. Samy v národních krojích zpívaly při 
kytaře národní písničky, některé společně s návštěvníky 
plesu. —• Zlatým hřebem bylo provedení baletů “Tanec 
komediantů” a “Furiant” ze Smetanovy “Prodané ne
věsty”. K poctě letošního Smetanova výročí je nacvičily 
žačky “Prochotsky Ballet Theater” (nejmladší 9-letá An
drea). Skvelému nácviku (pí. Ireny Prochotské) vhodně 
kostýmovaného baletu, provázeného herecky výborným prin
cipálem T. Rhotla, se dostalo nadšeného přijetí.

Potěšením zraků i srdcí a milým překvapením americ
kých hostí byl krásný zjev dam v půvabných čs. národ
ních krojích, které vítaly a uváděly hosty. Milou vzpomín
kou pro návštěvníky plesu bude majálesový program, při
pravený Monikou Rokusovou a Zdenko Rakušanem.

Početná návštěva a zdařilý průběh Majálesu jsou zado
stiučiněním a také jedinou odměnou obětavým pracovnicím 
a pracovníkům plesového výboru i výboru Majálesu pořá
dající washingtonské odbočky ČSNRA. — I naší vzdálené 
rodné zemi se dostalo zprávy o vrcholné společenské udá
losti čs. krajanské větve v Americe. “Hlas Ameriky” vy
sílal rozhovor redaktora Kocourka s čestnou patronkou Ma
jálesu, Mls. Helen Delich Bentley i zprávu o pořádání 
plesu.

Náměstek ministra obchodu, The Honorable John K. 
Tabor, který se nemohl plesu účastnit, jelikož byl služebně 
mimo Washington, poslal telegram tohoto znění: “Warmest 
good wishes for a happy and successful MAJALES Spring 
Ball. The causes you sustain are worthy of full support. 
Best wishes, John and Kate Tabor.”

— jk —

PROSÍME, VYROVNEJTE PŘEDPLATNÉ 
VĚSTNÍKU NA ROK 1974 - $2.00

Místopředseda ČSNRA br. Martin Hrabík zastupoval 
Československou národní radu americkou na dvoudenním 
zasedání konference National Ethnic Studies Assembly na 
státní universitě v Clevelandu, ve dnech 6-8. června. Před
sedou konference byl Dr. Richard Kolm. Program koordi
noval Dr. Karl B. Bonutti. Konferenci zahájil starosta 
města Ralph Perk.

Z přednášek a debat lze soudit, že je zájem o udržení 
a rozšíření studia národnostních skupin ve Spojených stá
tech. Hlavní zájem se soustřeďoval na finanční otázku, 
jak získat federální fondy k tomuto účelu. Jednotlivá et
nická oddělení fungují na některých fakultách a jsou do
tována místně.

ODBOČKA SAN FRANCISCO
V neděli dne 7. dubna byli zvoleni tito funkcionáři: před

seda br. Josef Nečas; místopředsedkyně Marta Herma
nová; jednatel-zapisovatel Jan Turek; pokladní ses. Anna 
Nečasová; členové výboru: Zdeněk Haman a A. J. Nel
son.

Br. jednatel oznamuje, že výroční schůze se zúčastnilo 
pouze 11 členů a z tohoto důvodu se nový výbor považuje 
za prozatímní.

Výbor připravil pořádání krajanských besed. Budou po
řádány každé první pondělí v měsíci v sokolovně, 847 
North, San Mateo Drive, San Mateo. Na jejich programu 
bude též promítání známých československých filmů s 
anglickými podtitulky. Začátek promítání bude vždy v 8. 
hod. večer. Odbočka získala br. Vláďu Česáka, který 
hodinu před promítáním, od 7 do 8 hod. bude podávat večeře, 
české znamenitosti.

Program besed s promítáním filmů je následující: Dne 
1. července: Napříč Československem a 13-minutový do
datek “Stahat Mater”. Dne 5. srpna: Rozmarné léto — 
režie Jiří Menzel; hudba Jiří Šust. Dne 2. září: Černý 
Petr — režie Miloš Forman; hudba Jiří Šlitr. Dne 7. října: 
Lásky jedné Plavovlásky — režie Jiří Menzel; hudba Jiří 
Šust. Dne 4. listopadu: Ostře sledované vlaky ■— režie 
Jiří Menzel; hudba Jiří Šust. Dne 2. prosince: Až přijde 
kocour — režie Vojtěch Jasný; hudba Svatopluk Havelka. 
Vstupné včetně večeře $2.50. Doporučuje se zamluvit si 
večeři telefonicky po 6 h. večer u ses. Nečasové. Telefon. 
347-3990.

ODB. T. G. MASARYK, LOS ANGELES
Místní odbočka uvítala v sobotu dne 18. května t.r. mi

lého hosta a krajana z Mnichova, pana Dr. Jaroslava 
Pecháčka, který při cestě po Americe a Kanadě navštívil 
Los Angeles. Dr. Pecháčka doprovázela jeho choť, která 
je stejně příjemná, jako její manžel.

V sobotu večer měl Dr. Pecháček referát o práci Česko
slovenského vysílání rozhlasu FREE EUROPE, jehož je 
ředitelem, a o situaci v Československu a střední Evropě. 
Účastníci večera, kteří zaplnili společenskou místnost So
kolovny L.A., vyslechli velmi pozorně jeho referát a dotazy 
s diskusí se protáhly do pozdních nočních hodin. Škoda, že 
Dr. Pecháčkovi nezbylo na L.A. více času, rádi bychom se 
s ním sešli vícekráte. Místní odbočka vysoce oceňuje jeho 
politickou práci a děkujeme mu touto cestou, že přijal 
naše pozvání.

Místní odbočka ve spolupráci s ostatními krajanskými 
organizacemi z Los Angeles se podílela na přípravě Čes
koslovenského národního dne (pikniku), který se konal v 
neděli dne 16. června 1974 v parku Disabled American 
Veterans, 6543 Corbin Ave., Woodland Hills. Program byl 
celodenní, koupání, hry, hudba, tanec. Účast krajanů česko
slovenského původu nejen z Los Angeles, ale z celé Jižní 
Kalifornie byla veliká.

Miroslav Konvička
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ČSA střeží Vaši budoucnost

Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné 
Jednoty OSA, jste kryt tím nejlepším životním pojiště
ním jaké může pouze bratrská jednota poskytnout!.

Jakmile se stanete členem Jednoty OSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů Jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje OSA ve většině států Unie a jest při
praveno podat! vám veškeré informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovat! vám individuální plány, 
které vám zaručí nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

OSA má 200 RÄDÚ ve většině států Ameriky, v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnout! žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v Jednotě OSA opravňuje vás k řadě vý
hod, jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo Jednotu OSA doporučuje? Více než 118 let služ
by desetitisícům spokojených členů. OSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z po
ctivosti a zodpovědnosti. OSA chrání vaši budoucnost.

Staňte se jejími členy, doporučte ji svým přátelům 
a známým.

Č.S.A. • 2701 So. Harlem Avenue
CSA Plaza
Berwyn, Illinois 60402

Tel.: (312) 795-5800- (312) 242-2224

NEZÁVIĎTE ZDRAVÍ
a dobré nervy druhým, ale dejte na jejich dobrou radu a také oceníte 
kolik zázračně dobrého mohou udělati pro vás vskutku účinná léčiva: 
Když po delší době začnu opět pravidelně užívat Zdravi-tamin, tak 
mám pocit jako by se probudila ve mně nová síla k dalšímu žití — 
píše Anežka Kooyová z Detroit. — Trpěl jsem mnoho roků na dizziness 
(omámenost) v hlavě. Když jsem využíval asi 80 tablet Čtyřlék BOL- 
VEN, tak jsem to ztratil úplně — píše Sam Mrkal z Houston, Tex. — 
Zkusila jsem všelicos, čaje i léky od lékaře — ale jenom ty DANUBE 
herb tabletky pomáhají lehce, bez bolesti a zaručeně. A. Korbelík, New 
Buffalo, Mich. — I vám je obratem a pod zárukou pošle:

EUROPEAN DRUGS
P. O. Box 927 Laguna Beach, Calif. 96252
Bolven na 5 týdnů ..............................................................................................$2.90
Zdravi-tamin na 5 týdnů ..............................................................................  $3.98
Zdravi-tamin na 10 týdnů Jen .......................................................................$6.98
Danube herb laxative tabletky ........................................................... $3.50
Moravské Mazání — 1 pint ...........................................................................$3.50
Laguna — vitamínový krém denní na zkrášlení i hojení ............ 53.50
Laguna — regenerační na noc .....................................................................$3.50

PŘILOŽTE CASH, MONEY ORDER NEB ŠEK. 
TAKÉ DO KANADY A ČSR JE POSÍLÁME.

věstník
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